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Hi ha un lloc on el PSC ha conti-
nuat somrient després del 28M.
On els càrrecs locals i regionals no
han patit gaire el desgast del go-
vern de Pedro Sánchez. Aquest
lloc, una vegada més, és el Baix
Llobregat, i més en concret el seu
sud-est, representat en Esplu-
gues, Sant Joan Despí i Sant Just
Desvern, on hi ha la torre de l’ho-
menatge del fortí que els socialis-
tes han creat a la comarca. 

Que el 28M baixés la partici-
pació uns 10 punts respecte del
2019 no va ser obstacle per a les
candidatures socialistes d’aques-
tes tres ciutats, on el PSC ha reva-
lidat majories absolutes –a Es-
plugues i Sant Joan, on es pre-
sentava per primer cop com a cap
de llista Belén García, successora
de l’històric Antoni Poveda–i s’ha
quedat a regidor d’aconseguir-ne
una de nova –a Sant Just–. 

Per tot plegat, no s’espera cap
sorpresa el dia 17 de juny, quan està
previst que se celebrin els plens
d’investidura. Pilar Díaz, a Esplu-
gues, i Belén García, a Sant Joan
Despí, tornaran a ser escollides al-
caldesses dels seus municipis, així
com Joan Basagañas. En el seu cas,
malgrat no tenir la majoria abso-

luta, la correlació de forces al Ple
fan impossible un acord per evitar
que el socialista –que també es pre-
sentava per primer cop com a líder
del partit– torni a ser escollit al-
calde. Caldrà veure si en la primera
o en la segona votació; tot indica,
però, que els comuns, que han
mantingut la seva representació al
plenari amb un regidor, donaran
suport a Basagañas. I és que la seva
presència al govern municipal els
últims quatre anys, de la mà del
PSC, els ha consolidat, i res fa pen-
sar que aquesta aliança –que ara
sí que suma majoria absoluta–no
es torni a fer realitat.

On també caldrà estar atents
per si hi ha entesa entre socialistes
i comuns és a Sant Joan Despí. El
2019 es va formar un govern entre
les dues forces, malgrat tenir el PSC
majoria absoluta. Per tant, no se-
ria estrany que els dos partits re-
editessin el pacte i continuessin go-
vernant junts. De moment, les
dues formacions guarden silenci.

L’altra cara de la moneda la va
protagonitzar ERC, que va caure

als tres municipis. Si els del 2019
van ser uns comicis locals reeixits
per als republicans, els del 28M
d’enguany han suposat un retorn
als números del 2015. A Esplugues
perden un representant i 1.700 vots
en comparació amb el 2019, men-
tre que a Sant Joan la situació em-
pitjora, ja que els comuns els arra-
bassen la segona posició i perden
la meitat dels representants -pas-
sen de quatre a dos regidors-. 

És un cas idèntic al de Sant
Just, on els republicans també
perden la meitat dels vots i es
queden amb només un regidor.
Uns resultats que han portat el seu
portaveu i cap de llista, Sergi Seguí,
a presentar la dimissió. “Em sen-
to responsable dels mals resultats”,
va expressar dies després del 28M.
Agafarà el relleu la número 2, Dé-
sirée Triler, que ha agraït els “es-
forços titànics” del seu predecessor. 

L’ENTRADA DE VOX
El tercer titular que va deixar el
28M és l’ascens de les forces de dre-
tes i l’entrada de l’extrema dreta de
Vox als tres ajuntaments. Ho fa no-
més amb un regidor a cadascun. A
Sant Just, a més, els ultres com-
partiran Ple amb la CUP, qui ja va
negar-se a sortir en la fotografia del
butlletí municipal amb tots els
candidats, als quals van acusar de
blanquejar l’extrema dreta per
compartir la instantània amb Vox.

Una hegemonia sense fissures
» El PSC revalida la majoria absoluta a Esplugues i a Sant Joan Despí, i la frega a Sant Just Desvern
» ERC pateix un fort cop, els comuns resisteixen i el PP i Vox guanyen terreny i presència als plens

Díaz, García i Basagañas –celebrant la victòria al mig de la foto–, els grans triomfadors del 28M. Fotos: PSC

4El PSC ha tornat a arrasar
en unes eleccions municipals
a Esplugues, Sant Joan Des-
pí i Sant Just Desvern, terri-
toris on tradicionalment no
ha tingut gaires problemes
per mantenir-se al poder. El
28M l’única incògnita era
Sant Just Desvern, on els so-
cialistes fa anys que governen
amb avantatge sobre els seus
oponents, però lluny de les
majories absolutes que his-
tòricament ha obtingut la for-
mació als municipis veïns. 

Doncs bé, precisament ha
estat Sant Just el poble on ha
crescut més el PSC, en concret
quatre punts, cosa que li ha
valgut arribar als vuit regidors.
D’aquesta manera, la candi-
datura de Joan Basagañas
frega la majoria absoluta i
provoca un desgavell a l’opo-
sició, propiciat també per la
divisió de l’espai postconver-
gent entre Endavant Sant
Just –la gent de Centrem, li-
derats per Laia Flotats– i
Junts per Sant Just, que han
assolit cadascú dos regidors,
emulant als quatre que Junts

per Catalunya va obtenir el
2019, abans de trencar-se.

La situació a Esplugues i
Sant Joan Despí és força simi-
lar, amb un PSC que el 28M es
va emportar la victòria amb
solvència. Malgrat deixar-se
vots pel camí, els socialistes van
revalidar la majoria absoluta
als dos municipis. En el cas

d’Esplugues, els de Pilar Díaz
van avantatjar la segona i ter-
cera força, ERC i PP, en vuit re-
gidors, mentre que a Sant Joan
Despí, la candidatura del PSC
de Belén García va superar en
10 representants la segona for-
ça, els comuns. 

Finalment, cal destacar el
descens de la participació,
que va ser del 56,6% de mit-
jana a les tres ciutats.

El PSC no cedeix i creix 
a Sant Just Desvern

56,6%
Aquesta va ser la 
xifra de participació
mitjana a Esplugues,
Sant Joan i Sant Just

Els mals resultats del
28M porten el candidat
d’ERC a Sant Just, 
Sergi Seguí, a dimitir

F. J. Rodríguez
BAIX LLOBREGAT
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[Sobre articles que ha
publicat a El Periódico]

Hi ha nenes de Sant Roc
i de la Salut que fa anys que aguanten
abusos. “Els aplaudeixen”. El més greu
que ens van explicar, que 30 nens les
tanquessin en un pis obligant-les a fer
fel·lacions. Elles no s’han atrevit mai a
denunciar-ho, per por i per vergonya.

El Twitter en paper
Aquí es
piula

No paro de rebre in-
sults per haver-me fi-

cat tímidament amb
algú que portava un rellotge de mig
milió d’euros. De fet, ni tan sols m’hi
ficava. Però vaja, com que teniu ganes
d’insultar, us donaré motius: crec que
és indecent portar un rellotge de mig
milió d’euros.

@EvaPiquer

ÚLTIMA HORA [13-6-
2023]: Gerro d’aigua

freda al cas Helena Ju-
bany. La comparativa entre l’ADN de
perfil masculí trobat al jersei de la víc-
tima i el d’un dels investigats, Santi Lai-
glesia, ha donat negatiu. El magistrat
demana a les parts si consideren que
cal practicar alguna diligència més.

Em poso a menjar un
Häagen-Dazs de xoco-

lata belga, em posaré la
llista de reproducció més trista de
l’Spotify i obriré el YouTube per posar
les millors jugades de Leo Messi amb
el Barça. Així fins que em quedi sense
llàgrimes i m’adormi per despertar-
me i seguir menjant el gelat.

@andreuginola@punsix@ElisendaColell

La lupa

El proppassat 11 de maig, el president rebia
una vintena de dones gitanes universitàries,
en una trobada pensada per mantenir una
conversa distesa. El 24 de maig vaig tenir l’o-

casió de celebrar l’accés a la universitat per a majors
de vint-i-cinc anys de prop d’una quinzena d’estudiants
gitanos del Grup d’Accés a la Universitat, una unitat
formativa depenent del Pla Integral del Poble Gita-
no de la Generalitat. Ambdues trobades van ser
molt reveladores.

En la conversa mantinguda amb el president, les
estudiants varen expressar els seus reptes i projec-
tes. Fins aquí el que era d’esperar, que les il·lusions
són universals i ens esperonen a tirar endavant. Però
a la conversa hi va haver més teca. Algunes de les
intervencions que més em van fer parar-hi l’aten-
ció apuntaven detalls reveladors de les falles de la
inclusió social. En destaco els següents: el proble-
ma que suposa que hi hagi centres educatius ins-
tal·lats en el baix rendiment, fet que arrossega el con-
junt dels estudiants a una molt baixa expectativa d’è-
xit educatiu. En constatar aquesta situació, l’esforç
de famílies gitanes per donar estudis als seus fills i
filles comporta, en alguns casos, que els traslladin
a altres centres, sovint pagant escoles concertades.
El problema –viscut en primera persona per algu-
nes de les estudiants presents a Palau– de tutors de-
sincentivadors amb la continuïtat dels estudis post-
obligatoris, concretament del batxillerat. El relati-
visme cultural d’algun docent que, fent-se passar per
progre i empàtic –quan, de fet, demostra ser un re-

accionari de manual–, s’atreveix a estipular que, cul-
turalment parlant, l’univers gitano és més refractari
a estudiar, i que s’ha de “comprendre” aquest tret
cultural. D’altra banda, fou molt interessant cons-
tatar l’empenta cap al canvi social de les estudiants
dins la mateixa comunitat, quan algunes d’elles, sent
les primeres a arribar a la universitat, han hagut de
convèncer els pares per mostrar-los que era bo per
a elles estudiar, i que fent-ho no viurien desprotecció
ni desvinculació de la comunitat.

Al Grup d’Accés a la Universitat em vaig trobar amb
tot d’estudiants expectants per l’entrada a la vida uni-
versitària, orgullosos de la feina feta fins a arribar a
les seves portes. Parem compte al fet que ells i elles,
tots, treballen les hores del dia que faci falta per man-
tenir les seves famílies. Sempre amb la canalla en el
punt de mira. Els estudis conformen el seu somni,
però, sobretot, somien amb els seus, en fer-los par-
tícips d’aquesta aventura que té tot el sentit perquè
es tracta de prosperar plegats. La família com un va-
lor fonamental, sí, en aquest sentit de suport, protecció
i solidaritat elemental: el grup extens amb què es de-
sitja compartir la prosperitat. La comunitat sempre

en l’horitzó. Aquí no hi ha individualisme que valgui.
Lluny queda la retòrica del “jo abans que res” tan prò-
pia dels valors liquats postmoderns que ara ens
aclaparen i que, malauradament, s’han escolat per la
porta de darrere de l’esquerra.

Sé que en cap grup humà podem assegurar que tot
siguin flors i violes. Ara bé, el que m’entusiasma de
totes aquestes persones que he tingut l’oportunitat de
conèixer és la seva capacitat de superació amb un es-
forç redoblat comparat amb els que, com jo, som pa-
ios. Permeteu-me que parli en aquests termes. Con-
versant amb aquest estol d’estudiants mai no hi he tro-
bat un bri de lamentació. No perden el temps en el vic-
timisme ni demanen cap privilegi pel fet de ser de la
comunitat gitana catalana. Exigeixen, això sí, un trac-
te entre iguals. I amb les seves vides combaten la tra-
jectòria estructural de desigualtat que s’ha concentrat
en el poble gitano en relació amb la resta de la població.
Combaten el racisme amb què ara encara es troben,
incrustat en la vida quotidiana del nostre país. Actu-
en amb determinació exemplar: fan caure murs i sal-
ten tanques. Són, ras i curt, una poderosa agència de
canvi. Per descomptat, ho són molt més que els que
entre la majoria paia considerem una ofensa imper-
donable i motiu de mobilització política que ens cri-
tiquin el pentinat. Acabo amb dos noms propis: la Sa-
cri s’ha compromès a superar la prova comuna de l’ac-
cés per a majors de vint-i-cinc anys l’any vinent, que
aquest no ha pogut ser. L’Isaac va pel camí de con-
vertir-se en mestre i espero que aviat el tinguem en-
tre el professorat del nostre país.

El que m’entusiasma és 
la seva capacitat de superació

amb un esforç redoblat

per Xavier Godàs

Per la ‘gitanització’ de Catalunya
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A les xarxes

@marsigol: Me’n vaig a dormir trista per-
què voldria poder viure en català a Cata-
lunya, coi. Encara més quan es tracta d’un
producte de TV3. #CitesBarcelonaTV3

@elsmatins: Pere Aragonès canvia tres
conselleries: Anna Simó substitueix Gon-
zàlez-Cambray, Ester Capella a Juli Fer-
nández i David Mascort a Teresa Jordà.

#CanvisAlGovern

@GPursals: ERC va oferir a Colau una bat-
llia compartida el 2019, i la resposta de
Sanz va ser que això era “mostra de ner-
viosisme, gesticulació i quelcom no seriós”.

#AlcaldiaCompartida? #CitesOCitas?

La clau

El dia 15 de juny se celebra el
Dia Mundial de la Presa de
Consciència de l’Abús i el

Maltractament de la Vellesa, una
jornada que té com a objectiu
sensibilitzar sobre aquest greu
problema social que afecta la dig-
nitat, els drets i el benestar de mol-
tes persones grans.

Segons les Nacions Unides,
entre el 4% i el 6% de les persones
grans han patit alguna forma d’a-
bús o maltractament, tant físic
com psicològic, econòmic o sexu-
al, i sovint aquest abús es produeix
en l’àmbit familiar o institucional.

També l’Organització Mun-
dial de la Salut (OMS) assenyala el
maltractament a les persones grans
com una de les formes de violèn-
cia més oculta i més desconeguda. 

Aquesta situació es va agreujar
amb la pandèmia de la covid-19,
que va fer augmentar la vulnera-
bilitat i l’aïllament de les persones
grans. La denegació d’assistència
sanitària en algunes comunitats
autònomes va ser una de les pro-
ves més evidents d’aquest mal-
tractament a les persones grans per
part de les administracions.

Les xifres de més de 35.000
persones mortes per covid, o símp-
tomes compatibles, ens demostren
la deixadesa i la manca de res-
ponsabilitat d’aquells que tenien el
deure de vetllar per la salut de to-
tes les persones malaltes. 

Som molts els que conside-
rem que cal una investigació a
fons per clarificar el que realment
va passar durant la pandèmia, ja
que no s’entén com, entre les deu
regions europees amb major ex-
cés de mortalitat durant l’any
2020, hi figuren quatre espa-

L’abús i el maltractament
per Pedro Jesús Fernández

nyoles, ocupant el primer lloc la
Comunitat de Madrid.

Ara que s’acaben de celebrar
unes noves eleccions, resulta in-
comprensible que els madrile-
nys hagin tornat a confiar, una
altra vegada, en la mateixa per-
sona que va abandonar les per-
sones malaltes i els va negar l’a-
tenció sanitària necessària, ja
que no va permetre traslladar
els malalts als hospitals, con-
demnant-los a mort.

Ara bé, més enllà de la pan-
dèmia i dels resultats electorals,
les taxes de maltractament a les
persones grans continuen sent
elevades a les residències i al-
tres institucions tant públi-
ques com a privades, i l’atenció
sanitària, els serveis socials i els
centre assistencials per a per-
sones grans continuen sent in-
suficients i inadequats.

Necessitem més centres pú-
blics d’atenció a les persones
grans, com també un incre-
ment de les plantilles de serveis
socials per poder atendre les ne-
cessitats i les demandes actuals.

Un altre problema que s’ha
de resoldre és la manca de for-
mació i els baixos salaris del per-
sonal que s’ocupa de l’atenció a
les persones residents, així com
la insuficiència de personal de
la majoria dels centres. Aquests
són només dos exemples dels
múltiples problemes que exis-
teixen als centres que atenen les

persones grans per tal d’oferir
un tracte digne i adequat.

Si a això, hi afegim la des-
coordinació entre els serveis de
salut públics i les residències,
substituint l’assistència sanitària
pública –a la qual tenen dret com
qualsevol altre ciutadà– per l’as-
sistència sanitària privada, és
evident que l’empitjorament de
l’atenció és irremeiable.

Per això, els companys i
companyes de la Marea Pensio-
nista, a més de lluitar per unes
pensions i uns salaris dignes
per a tothom, volem contribuir
a difondre aquest missatge de
respecte, solidaritat i protecció
cap a les persones grans, que són
un tresor de saviesa i experièn-
cia per a les generacions futures.

Segons les estimacions dels
experts, en el conjunt de l’Estat,
el 2050 la població major de 65
anys serà del 33,2%, dels quals
el 44% tindrà més de 80 anys.
Actualment, la població major de
65 anys a l’Estat supera la xifra
de nou milions de persones.

Això significa que seran mol-
tes les persones que necessitaran
atenció, no només a casa, sinó
també en residències. Per això,
des de la Marea Pensionista,
fem una crida a tota la societat
per revertir aquesta situació i ga-
rantir el benestar de la gent
gran, ja que tot ésser humà té
dret a viure amb dignitat, lliure
d’explotació i maltractament.

Els semàfors

La Biennal de Ceràmica
Angelina Alós ha batut un

rècord de peces inscrites: 127,
bona part de les quals són

d’artistes estrangers. El públic
podrà veure les obres d’art

seleccionades el juliol al Museu
de Can Tinturé.

pàgina 10Biennal Ceràmica

El Parlament insta el Govern a
restablir el servei de ginecologia

als CAP d’Esplugues i de Sant
Joan. Des de Salut asseguren

que ja hi ha un equip que
garanteix l’atenció a les dones,

però el cert és que moltes 
han de ser ateses a Cornellà.

pàgina 14Salut

L’Ajuntament de Sant Just 
ha decidit reaprofitar els tòtems

publicitaris del carrer per
instal·lar-hi obres d’artistes
locals. En concret, fins a set

lones publicitàries de la ciutat 
ja difonen el talent 

dels creadors santjustencs.
pàgina 16Aj. de Sant Just
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NLes millors
perles

Toni Comín publica una selfieamb Jordi Turull, Anna Erra i
Laura Borràs feta per la seva filla, a qui es refereix com a

“princesa (de xocolata)”. Ho heu endevinat: la nena no és blanca.
Centenars d’usuaris han trobat el comentari desafortunat.

Juntas sí se puede. Així es deia el partit que Podem va
registrar “per error” fa uns dies. La situació s’assembla

massa a un article d’El Mundo Today que deia: “Un polític es
fa un embolic amb el mòbil i crea un nou partit d’esquerres”.

Julia Roberts ha felicitat Pep Guardiola per la seva tercera
Champions després que el tècnic expliqués públicament que

l’actriu, una de les persones a qui més admira, li havia “trencat el
cor” en visitar el Manchester United en comptes del City.

“La Patum no s’atura el dia de Corpus”, deia una
piulada de Nació publicada fa uns dies. Usuaris com

Montserrat Dameson els van alertar que “potser és perquè
la Patum ÉS el dia de Corpus”.

LA FOTOTwitter (@ManCity)

Mirada pròpia

Imaginin que entren en una botiga de roba per
comprar-se una jaqueta nova. El venedor els
escolta amb deteniment, però no treu l’ull de
la que porten posada. Després de les seves ex-

plicacions i sabent que es juga la venda, els explica
que ja tenen una jaqueta estupenda. El teixit, ar-
gumenta, és dels que ja no es fan i les costures són
a mà, amb un portar i una caiguda magnífics que no
aconseguiran si se la compren nova. Els acaba
convencent que li deixin uns dies per cosir un botó
que li falta, rentar-la i passar-li
la planxa.

Una situació similar a aques-
ta fictícia que, siguem honestos,
ens agradaria que passés més,
va passar de debò a Bordeus el
1996. Uns arquitectes joves poc
coneguts aleshores, Anne La-
caton i Jean-Phillipe Vassal,
van rebre l’encàrrec de remo-
delar la plaça Leon Aucoc, al
sud de la ciutat. Van trobar un
lloc que, en les seves pròpies pa-
raules, “ja era bonic per la seva
autenticitat, sense sofisticació”.
“Tenia la bellesa del que és evi-
dent, necessari i just. Vam pas-
sar alguns dies visitant-ho i
parlant amb els veïns, i final-
ment vam decidir reposar la
grava i podar els til·lers”, van
detallar.

Amb el temps, aquesta anèc-
dota va adquirir el rang de ca-
tegoria i ha estat explicada de
manera recurrent a les escoles
d’arquitectura. Lacaton i Vassal
van fer d’aquesta manera de mi-
rar el que està construït una forma de practicar el
seu ofici. L’any 2019 van rebre el premi europeu Mies
van der Rohe, juntament amb Frédéric Druot i Chris-
tophe Hutin, per la no menys sonada rehabilitació
de 530 habitatges en blocs residencials que el govern
francès pretenia enderrocar, a la mateixa ciutat on
els arquitectes van indultar la plaça.

Quan el 2021 van rebre el premi Pritzker, una de
les més altes distincions en arquitectura, el pavelló
Mies de Barcelona els va dedicar una exposició, Ne-

ver demolish (Mai enderroquis), on es convidava a
considerar el potencial del que està construït, en ter-
mes de valor patrimonial i d’energia acumulada. No
estem precisament per anar desaprofitant energia.

Les persones triguem anys a adonar-nos del que
hem heretat. Heretem un habitatge o bé una hipoteca
per acabar de pagar. Heretem un compte bancari,
però també un deute amb Hisenda. Amb el temps,
acabem veient els nostres pares en mirar-nos al mi-
rall i ens adonem que tot, bo o dolent, és herència.

També heretem les nostres ciutats. Els governs mu-
nicipals, autonòmics o el mateix Estat elaboren llistes
d’edificis i places “protegits per Patrimoni”, i la
UNESCO, organisme internacional, atorga a alguns la
qualificació de “Patrimoni de la Humanitat”. Tendim
a acabar pensant que, si està protegit, és que ha de ser
una cosa bona i que hem de preservar-la, i que si no
ho està, és que es pot enderrocar sense miraments.

Tanmateix, la lliçó de Bordeus ens mostra que
hem heretat tot el que existeix. Tot és patrimonial.

Mirat així potser no hi hauria d’haver qualificacions
patrimonials.

Atorgar a les coses una segona oportunitat és, a
més d’un exercici de responsabilitat, una mostra
d’intel·ligència pràctica en un moment on ens om-
plim la boca amb paraules com ara sostenibilitat o
estalvi energètic. No es tracta de conservadorisme
paralitzant sense més ni més, sinó d’aprofitar i uti-
litzar el que existeix com a base per generar algu-
na cosa nova que, altrament, mai no hauria pogut

existir. No és tant obrir la ne-
vera i reescalfar el que hi ha del
dia anterior com inventar un
plat nou amb les sobres. En-
tendre en aquest context el
trencadís del modernisme o
l’escòria dels forns de fosa que
recobreix les façanes de la Crip-
ta de la Colònia Güell.

En aquest sentit, el projecte
dels arquitectes francesos és
exemplar, ja que no es limita a
una reparació estructural per ar-
reglar les goteres que, per des-
comptat, n’hi devien haver mol-
tes. L’estratègia va consistir en
la construcció d’unes terrasses
tancades, recolzades a terra,
que van reforçar els edificis,
alguns de molt inestables,
creant una galeria que, a més,
proporciona aïllament tèrmic
als edificis. Vistos per fora nin-
gú diria que són els antics blocs
que ja existien.

Però potser el més interes-
sant és la renovació espacial
que s’ha aconseguit. Aquestes

galeries han regalat més espai a uns blocs amb uns
habitatges molt petits que van proliferar entre els
anys 50 i 70 del segle passat a moltes ciutats eu-
ropees. Una herència de la nostra cultura de difí-
cil gestió per la gran quantitat que se’n van cons-
truir en pocs anys i que van acabar allotjant mol-
tes famílies amb el boom demogràfic dels 70. La va-
lentia és no mirar cap a una altra banda i afrontar
el problema que hem heretat. La màgia és fer-ho
simplement podant una mica els til·lers.

per Manuel S.V. Beuter, arquitecte fundador de haz arquitectura i professor de projectes arquitectònics a la UPC

El que hem heretat
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@KRLS (Carles Puigdemont): La Carta dels
Drets Fonamentals de la Unió Europea és
una línia vermella per delimitar amb qui et
pots entendre i amb qui no.

@andreajvilloria: Els @mossos investiguen
8 violacions grupals entre menors a Bada-
lona en els últims 11 mesos. Hi ha 21 impli-
cats i més de la meitat són inimputables.

@alextortsagues: Compte, independen-
tistes molt de dretes, perquè amb això de Ri-
poll esteu sortint de l’armari de manera tan
ràpida i brusca que ja heu trencat frontisses.

Flaixos

Tribuna

No me n’he pogut estar. La intel·ligència arti-
ficial (IA) fa mesos que està en boca de tot-
hom. Quan fins i tot se’n parla a la barra del
bar, no hi ha dubte: estem davant la qüestió

de moda del moment. El debat està servit i té tots els
ingredients per ser apassionant. ChatGPT, algorit-
mes… Tecnologies creades per intentar imitar la in-
tel·ligència humana. Eines que simulen el llenguatge
humà o que són capaces de generar fotografies que nin-
gú diria que no són reals. Les màquines poden fer co-
ses que fins ara només fèiem les persones, i això espanta.
És lògic. El nostre instint animal –també IA, curiosa co-
incidència– ens porta a desconfiar del que no coneixem,
del que pot amenaçar-nos. Nosaltres tenim senti-
ments i emocions, per això reaccionem així. La IA no.
Ni té emocions ni té sentiments. De fet, segons expli-
quen els experts, tampoc ens entén. Sembla que sí, per-
què està entrenada perquè ho sembli, però no ens com-
pren. Matís important per començar.

Dit això, deixem les qüestions i el debat tècnic per
als mencionats experts en la matèria. Un servidor en sap
el que ha llegit, que no és poc però tampoc és prou –re-
comano especialment l’entrevista que Xavier Bosch va
fer a Patricia Ventura al diari Ara, algunes reflexions de
la qual traspuen en aquest escrit. Així que passem al que
volia tractar en aquesta breu columna, aplicat al nos-
tre maltractat ofici.

Era dimarts 4 d’abril i les xarxes socials n’anaven ple-
nes. El Mundohavia publicat en portada una foto de Pa-
blo Iglesias i Yolanda Díaz caminant abraçats. La
imatge, tècnicament, podia semblar del tot real. “Una
foto impossible?”, es preguntava el diari just a sota,
acompanyant-ho de l’avís “Imatge creada amb IA”. En
aquest cas, el context polític del moment facilitava que
la foto costés de creure. El fake era fàcil de detectar, però
ja havia encès la metxa.

Si cada cop costarà més distingir què està fet per
una màquina i què per una persona, a causa del per-
feccionament de la primera, el perill és obvi. Per ex-
emple, es poden difondre fotos falses que semblin re-
als i que, a diferència del cas anterior, siguin molt més
difícils de detectar. I el mateix amb informacions de
tota mena –si no, busqueu l’entrevista falsa a Michael
Schumacher feta amb IA. Qui vol veure el dimoni en

tot plegat, doncs, ho té fàcil. Però, com sempre, el que
pot pervertir una tecnologia és l’ús que se’n fa, no la
tecnologia en si mateixa. Proveu de fer l’exercici con-
trari: imagineu-vos la quantitat de bons usos que pot
tenir. També espanta, però en positiu. Ara bé, tampoc
cal veure-hi un àngel. La precaució sempre és bona
companya de viatge.

Veritat o mentida. Realitat o ficció. Distingir entre
una i l’altra mai ha sigut fàcil. No ara o en el futur, abans
tampoc. Qualsevol historiador us podria fer, en pocs mi-
nuts, un bon resum de fakes icònics de la nostra his-
tòria contemporània. Per tant, si una de les grans pre-
ocupacions respecte de la IA és aquesta, no estem da-
vant res de nou. I l’antídot, per sort, ja el coneixem: pe-
riodisme rigorós, ètic i transparent. Que permeti con-
fiar-hi. Perquè el nostre ofici es basa en la confiança en-
tre lectors i mitjans. I la confiança costa molt de gua-
nyar, però molt poc de perdre. Tornant a El Mundo, ¿re-
alment és preocupant que aquest diari pugui publicar
una foto falsa de Pablo Iglesias i Yolanda Díaz –en
aquest cas per generar debat sobre la IA, d’acord– quan
ja ha difós, per exemple, comptes falsos a l’estranger
d’alcaldes per intentar destruir-los? Quan ha fet el joc
a la policia patriòtica?

La qüestió no és el què, sinó el qui. En un món cada
cop més líquid –sempre Zygmunt Bauman–, qui per-
di la confiança dels lectors ho perdrà tot. Qui tingui mala
reputació no tindrà futur. No en va el lema actual de The
New York Times és “The truth” (la veritat). I això és una
bona notícia per al periodisme de proximitat, perquè
precisament la proximitat reforça la confiança. La ve-
ritat propera és més veritable.

Quan se li pregunta a ChatGPT si és fiable, el ma-
teix bot diu que “cap sistema automatitzat ho és del tot”
i que “és important corroborar la informació amb altres
fonts”. Garantim, doncs, que nosaltres puguem dir als
nostres lectors que som fiables del tot. Que no els cal cor-
roborar les nostres informacions amb altres fonts per-
què ja ho hem fet nosaltres per ells. Amb rigor i ho-
nestedat. No deixem de fer el (bon) periodisme de sem-
pre per poder continuar fent periodisme en un futur.

Article publicat al número de primavera 2023 
de la revista Comunicació 21.

En un món 
cada cop més líquid, 

qui perdi la confiança 
dels lectors 

ho perdrà tot. 
Qui tingui mala reputació

no tindrà futur. 
I això és una 
bona notícia 

per al periodisme 
de proximitat, 

perquè precisament 
la proximitat reforça 

la confiança

“

“
per Arnau Nadeu, director editorial dels diaris Línia

ConfIAnça
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Mentre els mitjans de comuni-
cació bullien amb informació
política sobre les últimes hores
de la campanya del 28M, en un
bar d’Esplugues un grup de per-
sones, en un acte gairebé revo-
lucionari, van seure al voltant
d’una taula a reflexionar tran-
quil·lament sobre el món i la fi-
losofia. Era la 59a edició del
Cafè Filosòfic d’Esplugues, que
celebrava el vuitè aniversari d’un
cicle de trobades obert a tothom. 

Un dels seus impulsors i
alma materde l’activitat, Jaume
Grau, explica que l’esperit del
Cafè Filosòfic és “indagar la ve-
ritat que hi ha a cadascú de nos-
altres”. Una afirmació amb re-
miniscències socràtiques que es
tradueix en la voluntat que tot
aquell que hi participi, hi pugui
dir la seva. Dirigeix l’acte, “sen-
se monopolitzar”, un filòsof, tot
i que també hi han estat convi-
dats historiadors o escriptors. 

Els ponents del dia en qües-
tió eren dos habituals d’aquestes
reunions, els filòsofs Ramon Al-
coberro i Oriol Farrés, que van
parlar de Nietzsche i el ‘super-
home’, del maig del 68, de la idea
de progrés i de la tauromàquia.
L’espontaneïtat i sinceritat d’Al-
coberro i la vivacitat de Farrés
ajuden a transitar pels diferents
temes i per d’altres que van sor-
gint de manera paral·lela. Men-
trestant, al carrer se celebren
els últims mítings i actes de cam-
panya electoral, els periodistes
fan corredisses amunt i avall per

cobrir la informació i els ciuta-
dans són bombardejats amb pro-
clames i promeses. D’aquesta
manera, el Cafè Filosòfic esdevé
una illa de reflexió, un autèntic
racó de pensar, sense el sentit pe-
joratiu que li donen els infants.
“Fem apologia i defensa d’allò
slow i relaxat”, corrobora Grau. 

REMANT CONTRA CORRENT
Sense anar més lluny, el primer
Cafè Filosòfic, que es va celebrar
en un ja llunyà maig del 2015,
portava el nom de Caminar i fi-
losofar, i precisament anava en
la línia de la defensa d’un diàleg
assossegat que permetés als in-
tervinents fer-se preguntes i ex-
pressar-les en públic, més que no
pas assolir una gran veritat. 

Tota una declaració d’inten-
cions d’un cicle que també cele-
bra trobades a l’Ateneu Santfe-
liuenc i que rema contra corrent
en una societat emmalaltida
d’immediatesa, opinions fermes
i estrès. No és estrany, per tant,
que per aquest Cafè Filosòfic
espluguí hagin passat intel·lec-
tuals de la talla de Ramon Alco-

berro, Vicenç Villatoro o Antoni
Gelonch, entre molts altres.

Amb tot, l’origen d’aquesta
activitat cal buscar-lo a França,
on fa uns 30 anys el filòsof Marc
Sautet -etiquetat sovint com el
Sòcrates modern- va començar
a organitzar trobades filosòfiques
a cafès parisencs en les quals l’o-
rador d’una reunió, tal com pas-
sava a la Grècia clàssica, parla-
va amb tothom. D’allà van saltar
a tot el món. Grau i un grup d’a-
mants de la filosofia, de fet, van
portar la iniciativa a Esplugues
després de participar durant
molt de temps al Cafè Filosòfic
del Raval, a Barcelona. 

A la ciutat les trobades tenen
lloc al Cau de les Arts, una cafe-
teria de la Plana que més d’un
podria pensar que ha estat dis-
senyada expressament per aco-
llir aquests cafès filosòfics. No és
així, perquè ja fa molts anys que
funciona, però el local de la Tere
i l’Eugènia, bohemi, misteriós, un
niu de cultura envoltat de llibres,
es converteix cada dos o tres
mesos en un dels últims reduc-
tes de la conversa assossegada.

Trobada del vuitè aniversari del cafè. Foto cedida

Francisco J. Rodríguez
ESPLUGUES

El Cafè Filosòfic: diàleg serè 
en temps de pantalles i estrès 

» El Cau de les Arts acull trobades periòdiques per parlar de filosofia
» La iniciativa acaba de complir vuit anys celebrant-se a la ciutat

Rècord d’inscripcions 
a la Biennal de Ceràmica

CERTAMEN4La Biennal de Ce-
ràmica Angelina Alós ha regis-
trat un total de 127 obres inscri-
tes, el que significa un rècord
sense precedents en la història
d’aquest certamen, el més antic
de Catalunya d’aquest àmbit.

Per altra banda, la Biennal es
consolida com un concurs de
certa importància internacio-
nal, ja que prop del 70% de les
obres que s’hi han presentat
provenen d’autors de fora d’Es-
panya. De fet, és la primera ve-
gada que participen més peces
estrangeres que nacionals. Des-

taquen els artistes de països
com França, Estats Units i Reg-
ne Unit, tot i que també n’hi ha
que venen d’Àsia. Les de dins de
l’estat són principalment cata-
lanes –19 obres– i valencia-
nes –unes altres 10–. 

De totes aquestes peces, però,
el jurat n’ha seleccionat 34, que
són les que passen a la final. Els
interessats a contemplar-les ho
podran fer el mes de juliol, amb
l’exposició al Museu de Can Tin-
turé. Els guanyadors se sabran el
5 d’octubre i seran designats
pel jurat i una votació popular.

Presó permanent per matar
l’exparella i la filla la nit de Reis
TRIBUNALS4L’Audiència de
Barcelona ha condemnat a pre-
só permanent revisable l’home
que va matar la seva exparella i
la filla de tres anys la nit de Reis
del 2020 a Esplugues. Uns dies
abans, el jurat havia considerat
culpable l’acusat per dos delictes
d’homicidi amb intencionalitat,
traïdoria i acarnissament.

La sentència condemna l’ho-
me a presó permanent per l’as-
sassinat de la nena i a 25 anys
més pel de la dona. El cadàver de
la víctima presentava 52 ferides
de ganivet, mentre que la nena

va morir després de presenciar
l’atac sobre la seva mare, que es
va produir durant la nit, mentre
totes dues dormien juntes.

Amb tot, el jurat va rebutjar
que la reacció de l’home estigu-
es condicionada per un tras-
torn de personalitat, tal com va
assenyalar la defensa, i va apro-
var per unanimitat l’agreujant de
parentiu, per la nena, i de gène-
re, pel que fa a la dona.

De fet, en un informe poste-
rior als fets un metge va certifi-
car que l’home no patia signes
d’ansietat física o psíquica.

Les peces s’exposaran a Can Tinturé el juliol. Foto: Ajuntament

Laboral | Vaga dels professors de l’American School
Després d’un any de diàleg amb la direcció, el comitè d’empresa de l’American School
ha convocat aquest mes dos dies de vaga en protesta per les condicions laborals. Els

treballadors reclamen un augment salarial i adequar la categoria laboral dels docents. 
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En Kevin no és un estra-
nger com els que nor-
malment apareixen a
les notícies. Ell no ha

creuat l’estret, no fugia de cap gu-
erra, fam o crisi econòmica i no es-
quiva la policia per evitar ser de-
portat. En Kevin és originari del
Canadà i és feliç a Barcelona. Fa
pocs mesos que va arribar a la ca-
pital catalana perquè es va en-
amorar d’una noia holandesa que
hi viu. “M’encanta la manera de
ser a Barcelona: la conciliació
entre feina i família és molt millor
que al meu país, on la gent se cen-
tra massa en els diners”, explica.
“Viure aquí amb un sou canadenc
és avantatjós, perquè el cost de la
vida és molt més baix que al meu
país”, afegeix. En Kevin treballa en
el sector de la comptabilitat. Té la
seva pròpia empresa, que està re-
gistrada al Canadà. És el que s’a-
nomena expat, però en el seu
cas també podem dir que és un
nòmada digital.

En els darrers temps, aquests
dos conceptes s’han colat en el de-
bat públic a Catalunya. De fet,
han aparegut en la campanya de
les eleccions municipals, sobre-
tot a Barcelona, per a uns com la
solució final per projectar la ca-
pital al món i per a altres com una
de les set plagues bíbliques. En el
seu programa, el PSC demanava
a la Generalitat “facilitar una in-
tegració més ràpida de la comu-
nitat expat”, però formacions
com la CUP denunciaven que “els
expats no contribueixen a enfor-
tir els barris” i fan augmentar els
preus dels lloguers. Sigui com si-
gui, el cert és que hi ha molt des-
coneixement al voltant d’aques-
ta població. Comencem, doncs,
trencant mites.

EXPAT O NÒMADA?
Encara que a ulls dels autòctons
pot semblar que tots són estra-
ngers del nord d’Europa o dels Es-
tats Units que viuen i treballen a
Barcelona, uns i altres són coses
ben diferents. Així ho considera
l’antropòleg José Mansilla, que de-
fineix els expats com “les persones
que fan feina per a una multina-
cional durant més d’un any en un
territori que no és casa seva o que
troben feina en un altre lloc amb
el seu idioma”. Per a l’investigador
i geògraf Agustín Cocola-Gant,
però, en els darrers temps la figura
de l’expat ha anat evolucionant.
“Ara molts són autònoms i n’hi ha
de diferents nivells”, considera.
“Els portuguesos, italians o grecs
són l’esglaó més baix d’aquesta
classe”, afegeix.

El nòmada digital respon a
una lògica diferent. Fabiola Man-
cinelli és investigadora i profes-
sora lectora del departament
d’Antropologia de la Universitat
de Barcelona i ha estudiat en pro-
funditat aquest fenomen que va
explotar amb la pandèmia, però
que ja té quasi dues dècades de
vigència. “Es tracta d’un treba-
llador de les professions digitals
que aprofita la possibilitat de
treballar lluny d’unes oficines
per veure món”, assenyala. “Els

estudis diuen que és una perso-
na que ve de països amb passa-
ports forts del nord global: molts
estatunidencs, britànics i nord-
europeus”, detalla. En la mateixa
línia, Mansilla afirma que aquests
treballadors viuen “un temps in-
ferior a un any en un indret i bus-
quen la temporada de sol per per-
llongar l’estiu en llocs com Bali o
Llatinoamèrica”.

Tot i que no hi ha gaire dades
sobre quants són els uns i els al-
tres, segons xifres de l’Ajunta-

ment, l’any 2021 hi havia a Bar-
celona una mica més de 101.000
persones provinents de països del
nord global. En la seva investiga-
ció sobre el fenomen al llibre Bar-
celona no té solució, el periodista
i expolític Antonio Baños els xifra,
sense distingir-los, en una mica
més de 100.000.

Des de fa poc més de dos
anys, l’Ajuntament de la capital ca-
talana compta amb un servei per
atendre aquesta població batejat
com a Barcelona International

Welcome Desk. L’organisme, que
té com a objectiu “facilitar l’acollida
de persones d’altres països que de-
cideixen establir-se, treballar, in-
vertir, estudiar i viure a la ciutat”,
va atendre, en el seu primer any de
vida, 768 persones de 93 nacio-
nalitats. Les dades de la iniciativa,
a les quals ha tingut accés el Línia,
determinen que un 74% són ho-
mes i més del 80% tenen menys
de 40 anys. El 56% són de fora de
la Unió Europea. Els seus princi-
pals països d’origen són Itàlia, els

Estats Units, el Regne Unit, Co-
lòmbia, França, Alemanya i l’Ín-
dia, i resideixen, sobretot, a Bar-
celona i a l’àrea metropolitana.   

CLASSE I IDEOLOGIA
Més enllà dels números, podem
definir aquesta població estra-
ngera segons altres conceptes. A
quina classe social pertanyen?
Quina ideologia tenen? Una altra
vegada cal distingir entre els dos
tipus d’estrangers. “L’expat acos-
tuma a ser progressista i defen-

A Barcelona es calcula que hi ha uns 100.000 estrangers del nord global. Foto: Vicente Zambrano González/Ajuntament de Barcelona

Quan parlem d’estrangers, sovint tendim a pensar en la població vinguda de
països pobres. Malgrat això, a l’àrea metropolitana de Barcelona hi ha milers de
persones que venen del nord global. Qui són els expats? Qui són els nòmades

digitals? Quina és la seva ideologia? En aquest reportatge ho expliquem.

Els altres estrangers:
rics, nòmades i expats
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n Ho diu l’article 63 de la Llei
14/2013: els estrangers més rics po-
den obtenir un visat a cop de telona-
ri. Bé, no ho diu d’aquesta manera,
sinó que assenyala que “els estra-
ngers no residents que es proposin
entrar al territori espanyol per tal de
fer una inversió significativa de capi-
tal poden sol·licitar el visat d'estada
o, si escau, de residència per a inver-
sors, que tindrà una durada d'un
any”. Mentre els migrants que arri-
ben per mar jugant-se la vida han de
viure una odissea per regularitzar la
seva situació administrativa, el go-

vern espanyol, a través de l’anome-
nada Golden Visa, permet aconsegu-
ir els papers a la persona sense per-
mís de residència que gasta dos mi-
lions d’euros en deute públic espa-
nyol, un milió d’euros en accions en
una empresa o entitat  financera es-
panyola o que compra una casa per
valor de més de 500.000 euros. 

En aquest sentit, i segons lamen-
ta l’organització Transparència Inter-
nacional, “igual que un bé de luxe, es
poden comprar la ciutadania i els
drets de residència de la Unió Euro-
pea, i això genera riscos de corrup-
ció”. Tal com va publicar la Directa en
un reportatge d’investigació, la Gol-
den Visa ha reportat a l’estat espany-

ol quasi 1.000 milions d’euros de ciu-
tadans majoritàriament xinesos, rus-
sos i estatunidencs que s’han acollit
a aquesta llei.

No és l’única derivada d’aquesta
anomalia administrativa. En el ter-
reny local, la Federació d’Associa-
cions Veïnals de Barcelona (FAVB) va
demanar al ple de l’Ajuntament bar-
celoní, abans de la celebració de les
eleccions municipals, que s’exclogui
la capital catalana i la seva àrea me-
tropolitana del marc on té efecte la
llei. Per a l’organisme, aquesta regu-
lació està aconseguint tensar, enca-

ra més, un mercat immobiliari ja de
per si tensat, perquè està fent que
augmentin els preus. La FAVB asse-
gura que la Golden Visa accelera
“l’expulsió de la població del centre
de Barcelona” i augmenta la “gentri-
ficació a través de promocions d’ha-
bitatges de luxe”.  La federació
apunta que, des que la llei va entrar
en vigor amb els vots del PP i de CiU,
el govern espanyol ha concedit
14.801 visats d’aquesta mena “sen-
se que cap organisme de l’estat fis-
calitzi l’origen i el final d’aquests ca-
pitals”.  “Catalunya, amb un 40% del
total dels visats, ostenta el primer
lloc del rànquing”, denuncia l’orga-
nisme veïnal de la capital catalana. 

Visa per a rics

sa les causes socials i el medi am-
bient”, explica Mansilla. “Si són
alemanys, sovint voten partits
verds, mentre que els anglesos
són de centreesquerra i libe-
rals”, afegeix. A més, tenen una
posició social i un poder adqui-
sitiu elevat.

En canvi, segons Mancinelli, i
encara que els nòmades digitals es
defineixen com a classe mitjana,
per a ells la política no és un tema
que tingui importància. “La seva
ideologia és individualista neoli-
beral i es defineix pel culte i cele-
bració de la llibertat”. Així, aques-
ta població busca vides amb el mà-
xim confort, però “no es preocupa
de projectes col·lectius i, per ex-
emple, en lloc de treballar per
l’estat del benestar pensa en com
comprar-se una assegurança pri-
vada per tenir cobertura sanitària
a l’estranger”, assenyala la inves-
tigadora. Alhora, s’autoperceben
“com a pioners d’una revolució dels
costums del món laboral, però en
realitat acaben treballant moltes
hores”, remarca. “S’autoexplo-
ten”, assevera Mansilla.

El cas dels expats és una mica
diferent. “Sobretot quan porten els
fills a l’escola, comencen a fer
xarxes i fins i tot aprenen català”,
afirma l’antropòleg. “L’escola pú-
blica serveix per arrelar-los, però

quan tenen capacitat adquisitiva
porten els seus fills en centres pri-
vats internacionals”, lamenta. 

IMPACTES
La Maria porta el seu fill en una es-
cola del Poblenou. És integrant de
l’AFA i sovint rep queixes d’altres
mares i pares expats perquè a les
reunions es parla en català. Du-
rant la campanya de les eleccions
municipals, algunes formacions
com ERC o la CUP van denunciar
que aquestes poblacions estra-
ngeres suposen una amenaça
molt gran per a la supervivència
del català a la ciutat. Certament,
per als nòmades digitals i els ex-
pats, el català no és una prioritat.
“La gent se m’ha enfadat algun cop
perquè no estic aprenent el cata-
là i, en canvi, estic aprenent el cas-
tellà”, afirma en Kevin. El mateix
Mansilla confirma la idea i asse-
nyala que “són gent que no té in-
terès a aprendre l’idioma”. “L’ex-
pat segurament té més interès a
aprendre el castellà, però el nò-
mada digital cap de les dues llen-
gües”, diu. De fet, segons Cocola-
Gant, els nòmades digitals són di-
fícils de distingir dels turistes.

Aquest no és l’únic impacte ne-
gatiu que generen els altres es-
trangers. S’ha assenyalat que
aquesta població és la responsa-

“En lloc de treballar per
l'estat del benestar, 
els nòmades digitals
pensen en com
comprar-se una
assegurança privada
per tenir cobertura
sanitària a l'estranger”

ble de fer augmentar el preu dels
lloguers i de gentrificar barris
com el Poblenou o el centre de
Barcelona. Com que tenen un alt
poder adquisitiu, poden pagar
més per llogar un pis, i això dis-
para el valor del mercat immobi-
liari. Malgrat això, per a Mansilla,
si parlem de nòmades, es tracta
d’un problema “sobredimensio-
nat”. Segons Mancinelli, “tot i
que no en són la causa principal,
els nòmades digitals pateixen els
efectes del fenomen que causen”,
ja que tendeixen a llogar pisos per
una duració inferior als 11 mesos.

Finalment, aquesta població
també produeix canvis en el tei-
xit comercial. “Els residents de les
ciutats perden espai en detri-
ment de comerços adaptats als
gustos dels expats”, considera
Cocola-Gant. Es refereix a cafès on
es pot anar a treballar o botigues
amb alimentació internacional.  

FACILITATS
En Kevin no és com els estrangers
que apareixen a la televisió o als
diaris. Segurament hi ha una part
de racisme en la mirada tan dife-
rent que projectem cap a ell i cap
a la població estrangera amb me-
nys recursos. Més enllà d’això, no
tot és culpa dels mitjans. Les ma-
teixes administracions s’encarre-

guen de crear un abisme entre uns
i altres. “Per als polítics té més ren-
diment electoral sortir en una
foto amb emprenedors d’un co-
workingque amb un botiguer pa-
kistanès que és tan emprenedor
com els expats”, critica Mansilla.
Així mateix, al Barcelona Inter-
national Welcome Desk cal su-
mar-hi altres iniciatives com el vi-
sat especial per a nòmades digitals
del govern espanyol. Aquest do-
cument els permet viure al país
durant tres anys i s’entrega a
aquells estrangers que volen tre-
ballar en remot i que “no tenen
passaport de la Unió Europea
per exercir una activitat profes-
sional”, sempre que tinguin estu-
dis superiors.

Aquesta visió benevolent no-
més fa que aprofundir en el que
Cocola-Gant defineix com a neo-
colonialisme cultural i econòmic.
“Molts d’ells acaben pensant que
som pobres i que necessitem els
seus diners”, afirma. Són com
místers Marshallsmoderns. Es-
trangers que mai definiríem com
a migrants. Una qüestió de raça i
de classe.  

“Per als polítics té més
rendiment electoral
sortir en una foto amb
emprenedors d'un
‘coworking’ que amb
un botiguer pakistanès
que és tan emprenedor
com els expats”

Gràcies a les lleis estatals, els estrangers que gasten
almenys 500.000 euros en un immoble poden
regularitzar la seva situació administrativa

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre
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TV3 i Catalunya Ràdio cele-
bren enguany 40 anys. Aquell
1983, l’aleshores Corporació Ca-
talana de Ràdio i Televisió po-
sava la primera pedra dels estu-
dis de Televisió de Catalunya a
Sant Joan Despí, els quals van
ser inaugurats tres anys des-
prés, l’abril del 1986, en un acte
multitudinari que va comptar
amb la presència del president
de la Generalitat, Jordi Pujol.
També hi havia Jaume Ferrús,
que va dissenyar unes instal·la-
cions que es van finançar amb
crèdits extraordinaris de la Ge-
neralitat i els ingressos publici-
taris de la cadena, i que ocupen
35.000 metres quadrats de su-
perfície que han marcat la vida
del municipi. 

“La ‘tele’ forma part de la vida
santjoanenca”, assegura a Lí-
nia Tres Belén García, l’alcal-
dessa. I no és per a menys, ja que
TV3 dona nom al carrer que hi
ha entre els estudis i l’aparca-
ment dels treballadors i, popu-
larment, al barri que l’acull, que
tot i dir-se Residencial Sant Joan
tothom li diu “el barri de TV3”.
La televisió pública també ha
ubicat la ciutat en el mapa. “Grà-
cies a tenir TV3 molta gent de
Catalunya va descobrir Sant
Joan Despí”, afirma García, que
ho compara amb la instal·lació
de la ciutat esportiva del Barça
en terrenys del municipi. 

Per tot plegat, des de l’Ajun-
tament asseguren sentir-se “molt
satisfets” de comptar amb aquest

centre de producció audiovisual
a la ciutat. Ara bé, per què TV3
va voler abandonar els seus pri-
mers estudis del carrer Numàn-
cia de Barcelona per marxar al
Baix Llobregat? La raó té a veu-
re amb l’espai. La televisió en ne-
cessitava i Sant Joan Despí en
podia oferir a bastament.

UN SALT ENDAVANT AL BAIX
I és que la inauguració dels es-
tudis a la ciutat va representar “la
culminació del projecte funda-
cional”, segons destaca en l’In-
forme de la Comunicació a Ca-
talunya Josep Gifreu, catedràtic
de Comunicació de la Universi-
tat Pompeu Fabra (UPF). 

Enric Canals, l’aleshores di-
rector de TV3, va declarar el
1986 en un article a El Temps
que les instal·lacions que ha-
vien inaugurat a Sant Joan Des-
pí eren “necessàries” per al país
i que situava el canal en “millors
condicions per competir” amb
TVE i les futures televisions pri-
vades, les quals sorgirien pocs
anys més tard. 

Per la seva banda, Ferrús,
que acabaria ocupant el càrrec
de director de la cadena, va ex-
plicitar en el seu moment que
aquestes noves instal·lacions
van permetre fer un pas enda-
vant per enfortir el projecte i
consolidar-lo. 

EL PRIMER PROGRAMA
Amb tot, el primer programa que
es va produir des dels nous es-
tudis de TV3 a Sant Joan va ser
el mític Vostè Jutja, de Joa-
quim Maria Puyal. “I ja des d’a-
quell moment, la nostra ciutat va
començar a ser més coneguda a
tot Catalunya, i això li devem a
Televisió de Catalunya”, expressa
l’alcaldessa. 

Per tot plegat, la Corporació
Catalana de Mitjans Audiovisu-
als ha organitzat una cursa que
unirà els estudis de Catalunya
Ràdio a l’avinguda Diagonal
amb els de TV3a la ciutat. Un to-
tal de set quilòmetres que tra-
vessaran els carrers de Sant Joan
Despí i també de Sant Just Des-
vern per celebrar l’aniversari.

Els estudis de la cadena a Sant Joan Despí. Foto: Arxiu

Francisco J. Rodríguez
SANT JOAN DESPÍ

Quatre dècades amb TV3:
“Forma part de la vida local”

» TV3 i CatRàdio celebren el 40è aniversari amb una cursa a la ciutat
» Els estudis de la cadena a Sant Joan es van obrir l’abril del 1986

Busquen fórmules per
millorar la filtració de l’aigua

SOSTENIBILITAT4El Laborato-
ri d’Innovació Oberta per a Mu-
nicipis, que impulsen Aigües de
Barcelona i la Mobile World Ca-
pital, en col·laboració amb l’A-
juntament, finançaran solucions
que millorin la permeabilitat
del sòl i el cicle de l’aigua a la ciu-
tat. Fins al 4 de juliol està ober-
ta una convocatòria per trobar
fórmules innovadores per ga-
rantir la filtració de l’aigua en zo-
nes poc permeables. 

I és que un dels desavantat-
ges que tenen les ciutats és que
són àrees amb problemes perquè

es filtri l’aigua al subsol, fenomen
necessari per garantir un re-
curs que, amb el canvi climàtic
i la sequera, escasseja. 

Aquesta convocatòria està
oberta a empreses i startups
que proposin solucions tecno-
lògiques per afavorir la filtració
de l’aigua al subsol de la ciutat. 

IMPULS ECONÒMIC
Les solucions que es presentin
han d’estar preparades per pro-
var-se en un entorn real. La gua-
nyadora rebrà 25.000 euros i
serà implementada a Sant Joan.

El Parlament insta el Govern 
a restablir la ginecologia

SANITAT4El Parlament, a ins-
tàncies del grup socialista, ha
aprovat per unanimitat una pro-
posta de resolució que insta a la
Generalitat a restablir el servei
de ginecologia a Sant Joan Des-
pí i Esplugues. 

Una petició que fa mesos
que expressa l’Ajuntament, que
en més d’una ocasió s’ha reunit
amb representants de Salut per
alertar que les dones de la ciutat
han de desplaçar-se a Cornellà
per ser ateses. De fet, tampoc és
la primera vegada que el Parla-
ment insta al Govern a retornar

el servei de ginecologia als CAP
de Sant Joan Despí. 

En el seu moment, fonts de
l’Institut Català de la Salut (ICS)
van indicar a aquesta publicació
que el servei d’atenció a les do-
nes “ha estat i està garantit”, i
van recordar l’existència dels
equips de l’Atenció a la Salut Se-
xual i Reproductiva (ASSIR),
unitats vinculades a l’atenció
primària formades per llevado-
res, infermeres i ginecòlegs. Uns
equips que, tanmateix, no poden
substituir el servei de ginecolo-
gia, apunten des del consistori.

Paviment drenant al passeig del Canal. Foto: Ajuntament

Tradició | Compte enrere per a la Festa Major
Del 21 al 25 de juny Sant Joan Despí celebrarà la seva Festa Major.
L’actriu Mònica Pérez serà l’encarregada de fer el pregó el dimecres 

21 a dos quarts de vuit de la tarda, a la plaça de l’Ermita.
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Instal·len noves càmeres
lectores de matrícules

SEGURETAT4L’Ajuntament ha
instal·lat noves càmeres de tràn-
sit lectores de matrícules a dife-
rents punts del municipi. D’a-
questa manera, el consistori pre-
tén “reforçar la seguretat ciuta-
dana”. Sense anar més lluny,
aquestes càmeres formen part
del programa de seguretat M7
Citizen Security, amb seu a Cor-
nellà, que està desenvolupant un
sistema compartit de seguretat
ciutadana arreu de la metròpo-
li. Es tracta d’una iniciativa pio-
nera a tot l’Estat que es basa en
la responsabilitat social, la co-

operació ciutadana i entre cos-
sos policials i l’ús de les tecno-
logies més avançades. 

I és que els sistemes de lec-
tura de matrícules han permès
recentment la detenció de pre-
sumptes lladres. La darrera va
ser a principis d’any, quan la po-
licia local va detenir un home
amb antecedents de robatori
amb arma de foc, gràcies preci-
sament a les càmeres lectores de
matrícules. 

Amb les que s’han instal·lat
de noves, el poble ja compta
amb un total de 27.

L’Ajuntament cedirà un solar
per fer pisos per a gent gran

HABITATGE4El barri de Can
Modolell acollirà un bloc amb 42
pisos dotacionals per a la gent
gran. Aquest és l’acord al qual
han arribat l’Ajuntament i l’Àrea
Metropolitana de Barcelona
(AMB), a través de l’Institut
Metropolità de Promoció del
Sòl, l’IMPSOL. 

D’aquesta manera, el con-
sistori cedirà un solar del carrer
de la Generalitat -en concret, al
número 8- per fer aquesta pro-
moció adreçada a gent de 60
anys o més. Aquests 42 habitat-
ges se sumaran als 84 de la ma-

teixa classe que ja hi ha al Cen-
tre Social El Mil·lenari. 

L’edifici comptarà amb ser-
veis comunitaris i una sala poli-
valent a la planta baixa, on es
portaran a terme activitats des-
tinades als usuaris dels pisos,
però que també estarà oberta a
uns altres col·lectius de la ciutat. 

Amb tot, aquests habitatges
estan pensats per donar respos-
ta a les necessitats detectades
pels serveis socials municipals i,
en aquest sentit, se’n construiran
de dues tipologies: d’un dormi-
tori o bé de dos. 

El consistori difon l’art 
local als tòtems publicitaris

CULTURA4Els canvis socials i
econòmics han provocat que hi
hagi elements de l’espai públic
que han quedat en desús o sen-
se la cura necessària per evitar-
ne la degradació.

Un exemple d’això són els es-
pais publicitaris, elements que
no sempre estan ocupats per
anuncis i que, sovint, presenten
un estat de degradació avançat,
sigui per la manca de manteni-
ment o pel vandalisme. En

aquesta línia, a Sant Just Des-
vern han posat en marxa una
prova pilot per reaprofitar les lo-
nes publicitàries i difondre l’art
dels creadors locals.

Tal com ha informat l’alcal-
de, Joan Basagañas, ja hi ha set
tòtems publicitaris al municipi
que estan ocupats per obres
d’artistes santjustencs. Estan
ubicats al Parador, als carrers
Rosa Luxemburg i Nord i a la
plaça Camoapa.

Un dels punts amb càmera, al carrer Dos de Maig. Foto: Ajuntament

Foto: Twitter (@joanbasaganyas)

Mobilitat | Canvi de sentit del trànsit al carrer Ateneu
El sentit original de la circulació al carrer Ateneu s’ha recuperat. L’Ajuntament 
ha retirat la bateria de contenidors que van obligar a canviar el sentit del trànsit. 

La recuperació del sentit original del vial era una reivindicació de veïns i comerciants. 

SOSTENIBILITAT4Les obres de
construcció de la futura deixa-
lleria, davant de l’ITV, ja han co-
mençat. Així ho va explicar l’al-
calde, Joan Basaganyas, a prin-
cipis de mes. L’equipament, que
ha patit contratemps diversos
durant el procés de licitació,
proporcionarà un servei basat en
tres espais diferenciats: un de
tancat per a residus especials, un
segon per reparar elements i un
tercer que servirà de botiga. 

“És una deixalleria moder-
na, adaptada a les noves ne-
cessitats de Sant Just”, consi-
dera Basagañas. Tanmateix, el
projecte de deixalleria ha rebut
crítiques de diversos col·lectius
polítics i científics. Per una
banda, la CUP, que en el seu
moment va recordar que en els
terrenys on ha d’anar l’equipa-
ment hi hauria d’haver una
bassa de laminació, és a dir, una
infraestructura que emmagat-
zema aigua que un riu o riera no

pot assumir, generalment des-
prés de forts aiguats, i així evi-
tar inundacions. 

Qui també s’ha mostrat reti-
cent a aquest equipament han
estat membres de la comunitat
científica que, en la línia del que
sosté la CUP, urgeixen a fer la
bassa abans de la deixalleria. 

Sigui com sigui, l’Agència
Catalana de l’Aigua (ACA) ha
constatat en dos informes que el
projecte és segur. Documents en

els quals es basa el consistori per
tranquil·litzar la població i as-
segurar que aquest futur equi-
pament no s’inundarà. 

Experts com la geòloga Glò-
ria Furdada o l’ecòleg Narcís
Prat van avisar, tanmateix, que
el canvi climàtic pot trencar les
previsions de pluges de l’ACA,
sobre les quals se sustenten me-
sures preventives com el muret
de mig metre que recomana fer-
hi per evitar negaments.

Imatge virtual de la futura deixalleria. Foto: Ajuntament

Comencen les obres 
de la futura deixalleria

» L’alcalde Basagañas assegura que serà un equipament “modern” 
» Experts avisen del risc d’inundació, malgrat el vistiplau de l’ACA
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El Mercat de Sant Just
Desvern estrena nou web

SANT JUST4El Mercat de Sant
Just Desvern acaba d’estrenar un
nou web. A la plataforma els
usuaris poden obtenir informa-
ció d’una quinzena de comer-
ciants especialitzats de l’equi-
pament. A més, l’espai serveix
perquè els paradistes puguin
oferir un servei de comandes i
repartiment a domicili, amb el
contacte de cada comerç. 

Per altra banda, s’actualitzen
les xarxes socials de l’equipa-
ment i les parades, per tal que els
clients puguin estar al dia de les
novetats i promocions. 

Per altra banda, el nou por-
tal web té vocació de promoure
les activitats que es portin a ter-
me al mercat. I més en concret,
a la sala de l’Espai Mercat, a la
primera planta de l’edifici, on so-
vint se celebren actes i s’orga-
nitzen exposicions artístiques
de gran format. 

A més, hi ha un espai on s’ex-
plica la història del mercat,
acompanyat d’una vintena de fo-
tografies antigues que mostren
com era l’equipament, des dels
seus inicis, l’any 1029, fins a
l’actualitat.

ESPLUGUES4El 31 de maig va
tenir lloc una reunió amb la
qual es va voler reactivar la Xar-
xa d’Empreses, Entitats i Co-
merços per la Reforma Horària,
que va ser creada abans de la
pandèmia per compartir i pro-
moure experiències per avançar
cap a uns horaris més racionals
i similars als europeus. 

En aquest sentit, l’alcaldessa,
Pilar Díaz, va recordar que Es-
plugues “és pionera en polítiques
de reforma horària”, però que,
malgrat això, “cal ara posar la di-
recta” per fer-la realitat. 

Per tot plegat, dues empreses
de la ciutat, l’ortopèdia Edser
Labs i la consultora T2C, van ex-
plicar les seves experiències en
aquest àmbit, com ara avança-
ment d’horaris quan sigui pos-
sible, la implementació del tele-
treball o la flexibilització de les
jornades laborals, entre al-
tres.”Hem adaptat els horaris,
segons els departaments, i hem
sortit guanyant”, va expressa
Sergio Sánchez-Osorio, d’Edser
Labs. Per la seva banda, Enric

García, de T2C, va posar èmfa-
si en la felicitat dels empleats.
“Aconseguim que la gent sigui
més feliç i estigui contenta de
treballar”, va assenyalar. 

A més, a la jornada hi havia
presents la directora general de
Cures, Organització del Temps i
Equitat de la Generalitat, Núria
Vergés, que va estar acompa-

nyada per Anna Hernández, di-
rectora general de l’Agència de
Desenvolupament Econòmic de
l’Àrea Metropolitana de Barce-
lona (AMB), i Marta Junqué, co-
ordinadora de Barcelona Time
Use. “Treballem més, no pro-
duïm més i dormim menys que
la mitjana europea”, va alertar
Junqué. 

Un moment de les jornades. Foto: Ajuntament d’Esplugues

Esplugues i el seu comerç posen
la directa per la reforma horària

Interfície del nou web. Foto: Ajuntament de Sant Just

Sant Joan | Sorteig de cava i coques d’Activa Despí
L’associació de comerciants Activa Despí ha posat en marxa la tradicional
campanya ‘Celebrem juntes la revetlla, comerç, coca i cava’, a través de la

qual sorteja lots amb coca i cava entre els clients de les botigues associades.
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4El conseller d’Interior, Joan
Ignasi Elena, i la consellera
d’Acció Climàtica, Teresa Jordà,
han fet una crida a la conscien-
ciació i la col·laboració de la
ciutadania per prevenir incendis.
Elena ha assenyalat que hi ha un
risc “molt elevat” d’incendis i ha
explicat que “la realitat és dura”,
especialment en un context de
sequera. Per la seva banda, Jor-
dà ha indicat que, tot i que el
mes de maig ha plogut, no ho ha
fet de forma suficient.

Els dos consellers van fer
aquesta crida durant la presen-
tació de la campanya informati-
va d’enguany contra el risc d’in-
cendi, el passat 1 de juny, que re-
marca la necessitat de prevenir
i evitar els incendis causats per
l’acció humana.

El llançament d’aquesta
campanya informativa, Foc off,
coincideix amb l’inici de la cam-
panya forestal, que enguany ha
començat 15 dies abans del que
és habitual i no finalitzarà fins al
30 de setembre. Es tracta d’una
de les campanyes forestals més
difícils i llargues dels darrers
anys, amb un risc molt elevat
que es produeixin incendis de

grans dimensions. De fet, per
primer cop en 10 anys s’ha acti-
vat el nivell 3 del Pla Alfa.

MÉS EFECTIUS
Els 3 anys de sequera acumu-
lada, l’augment de les tempe-
ratures i la concentració de bio-
massa seca als boscos expli-
quen la dificultat d’aquesta cam-
panya forestal. És per això que
s’han reforçat els cossos que
s’ocupen de l’extinció dels focs,
amb 35 mitjans aeris i més de
3.000 efectius, per afrontar la
campanya amb més garanties.

S’han reforçat els cossos que s’ocupen de l’extinció dels focs. Fotos: ACN

Crida del Govern pel risc d’incendis
» El conseller d’Interior, Joan Ignasi Elena, diu que hi ha un risc “molt elevat” i que “la realitat és dura”

» La Generalitat demana conscienciació i col·laboració a la ciutadania per prevenir possibles focs

SI VEUS FOC, 
TRUCA AL 112

4El telèfon d’emergències
112 té un paper principal en
la lluita contra els incen-
dis, perquè és el canal d’en-
trada dels avisos que activa
tots els serveis d’emergèn-
cies. Si veus una columna
de fum o un indici de foc fo-
restal, truca immediata-
ment al 112 i no et refiïs
que algú altre ja hagi trucat.



| 20

Esports

Sentir algú relatar un somni
col·lectiu fet realitat et regala
una energia extra i et recorda
com és d'important el treball in-
visible. La meritocràcia a vega-
des té el seu premi. "No sé si
l'ascens a l'OK Lliga era l'ob-
jectiu de la temporada, però sí
que era el somni del club, del
president i de la junta directiva
des de fa molts anys. I diria que
era un somni fins i tot abans
d'ascendir a l'OK Plata. Quan fa
set o vuit anys, Jordi Garolera
va comentar que algun dia l'en-
titat arribaria a l'elit, tothom el
va prendre per boig, i ara és una
realitat", celebra Josep Maria
'Mia' Ordeig (Vic, 1981), entre-
nador de l'Hoquei Club Sant
Just, en una conversa íntima
amb Marga Lluch per a Més que
esport, de Ràdio 4.

Ordeig és feliç veient la gent
feliç, i el passat 21 de maig va
veure moltes persones felices
després de la victòria per 5-3
contra el Club Patí Manlleu (der-
rota per 3-2 en l'anada), al Com-
plex Esportiu Municipal La Bo-
naigua. El grup acabava de su-
perar l'eliminatòria d'ascens i es
convertia en nou equip de la
màxima categoria estatal per
primer cop en la seva història.

UN MOMENT MÀGIC
Quan viatja a aquell moment
màgic, l'entrevistat transmet cal-
ma i emoció alhora. "Ho vaig in-
tentar viure amb tranquil·litat, pri-
mer per respecte al Manlleu. Em
vaig abraçar als nostres delegats
perquè fa molts anys que són al
club i estaven molt feliços, i vaig
anar a felicitar els entrenadors del
Manlleu i a consolar els seus ju-
gadors. Quan vaig pujar a la gra-
da, em vaig començar a emocio-
nar, amb les abraçades a mon ger-
mà i els meus fills", confessa Or-

deig, que va patir un mes previ
molt complicat pels reptes es-
portius. "Va ser una època de
molts nervis, i, al final, a casa tam-
bé ho pateixen, i l'ascens també
era i és per a ells", completa.

El mateix 21 de maig el segon
equip va pujar a Nacional Cata-
lana després de vèncer per 3-4
la UE Hoquei Barberà. Dos èx-
its amb un llarg recorregut dar-
rere. "Fa 10 o 12 anys que l'Ho-

quei Club Sant Just està treba-
llant bé, ha format gent de la
casa i, per tant, ha aconseguit
aglutinar talent. Al final, els fru-
its apareixen", defensa el vigatà.

Ordeig va arribar a l'entitat
"una mica decepcionat" amb
l'hoquei després d'un inesperat
i difícil adeu del Club Patí Vol-
tregà. Com a assistent de Ferran
Pujalte, el seu valedor a Sant
Just, va recuperar les ganes
que havia perdut d'entrenar i la
passió per l'esport de la seva
vida. Pujalte volia que assumís
el seu relleu, i quan Ordeig ho
va fer sentia "una mica de res-
pecte i de temor".

"Sincerament, he descobert
un club que funciona bé, amb
gent humil i pencaire que té ga-
nes de treballar i passar-s'ho bé,
i que intenta que qui hi treballa
disposi dels màxims recursos
possibles. No són intervencio-
nistes. Et deixen fer la teva fei-
na, i això és estrany en el món
de l'hoquei", agraeix Ordeig.

Mia Ordeig, durant un partit. Foto: Hoquei Club Sant Just

La tranquil·litat de Mia Ordeig 
» L’entrenador vigatà fa realitat el somni de l’Hoquei Club Sant Just d’assolir la màxima categoria 

» “Quan vaig pujar a la grada, em vaig començar a emocionar amb les abraçades amb la família”, diu

Bàsquet | Aina Ayuso torna a la Lliga Femenina i fitxa pel CB Jairis 
Després d’una excel·lent temporada a l’Olympiakos i de ser clau perquè el conjunt grec

guanyés la Lliga, la base santjustenca torna a la Lliga Femenina. Aina Ayuso jugarà 
la pròxima temporada a l’ambiciós projecte d’Eric Surís al CB Jairis murcià. 

Toni Delgado
SANT JUST
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Diagnosticar la patologia hepàtica
sense necessitat de biopsiar el pacient,
sinó per mitjà d'uns biomarcadors d'i-
matge que equivalen a una biòpsia vir-
tual del fetge. Aquest és l’objectiu
d’HepaTools, una eina desenvolupada
per Ascires Grupo Biomédico.

L'acumulació de greix, inflamació, fi-
brosi o sobrecàrrega de ferro al fetge són
indicadors vinculats a certes patologies
hepàtiques. Valorar-ne els nivells és clau
per al diagnòstic precoç o per al control
de malalties com el fetge gras no alcohò-
lic i determinats trastorns metabòlics o
autoimmunitaris, entre d'altres. La biò-
psia convencional és la prova de referèn-
cia per estudiar aquests paràmetres, però
és una tècnica invasiva, requereix ingrés
hospitalari i pot generar complicacions.

Precisament per evitar aquest proce-
diment, el departament d'R+D+I d'Asci-
res (AsciresLab) ha desenvolupat una
sèrie de biomarcadors que permeten
analitzar aquests valors a partir d'una
prova d'imatge no invasiva i indolora per
al pacient. L'estudi es fa a partir de se-
qüències avançades de ressonància
magnètica (RM), a la qual s'incorpora una
tècnica innovadora, l'elastografia.

Pioners en l’ús de l’elastografia de RM
Cetir Ascires ha estat un dels pioners en
la introducció d'aquesta tècnica a Cata-
lunya; un equipament que imprimeix
vibracions de baixa intensitat a l'abdo-
men. Amb l'elastografia generem un
mapa visual del fetge que ens permet
conèixer el grau de rigidesa d'aquest
òrgan. “A partir d'aquesta informació

podem establir si el fetge del pacient
està en un nivell normal, si està inflamat
o si té fibrosi o cirrosi”, explica Pilar Cas-
tellote, enginyera biomèdica d'Ascires
que ha participat en el projecte.

La valoració d'aquests paràmetres
és essencial per detectar de manera
precoç una patologia hepàtica. Per ex-
emple, l'acumulació anormal de greix al
fetge, que es dona quan es concentra
més d'un 5-6% de greix en aquest
òrgan. Es tracta d'una malaltia que pot
avançar silenciosament perquè no pre-
senta símptomes. Si no és diagnosti-
cada i tractada correctament, pot
provocar inflamació i dany cel·lular (es-
teatosi hepàtica). Un percentatge de
pacients amb aquesta patologia aca-
barà patint fibrosi i, en els casos més
greus, cirrosi, un procés ja irreversible.

Segons alerta l’Asociación Española
para el Estudio del Hígado (AEEH), el
25% de la població espanyola més gran
de 15 anys presenta esteatosi hepàtica,
variant de la malaltia del fetge gras no
alcohòlic. Entre els especialistes, pre-
ocupa l'efecte que té la ingesta de men-
jar ràpid i productes processats en el
desenvolupament de la malaltia hepà-
tica. De fet, segons l'AEEH, el fetge gras
no alcohòlic provocat per l'abús del
menjar ràpid i el sedentarisme ja és la
principal causa de cirrosi al nostre país,
per davant de l'alcohol.

Avantatges de la biòpsia virtual
El fetge és l'òrgan més gran del nostre
cos i és relativament mòbil, cosa que

complica la localització de lesions. “La
biòpsia convencional es fa a través de
la inserció d'una agulla per extreure
una mostra de teixit hepàtic i no està
exempta de riscos. Per això, una eina
com HepaTools suposa un clar avan-
tatge per al pacient, però també per a
l'especialista mèdic. De fet, la valoració
dels paràmetres s'obté de manera
quantitativa i objectiva per a tot el
fetge –i no només per a una petita
mostra de teixit, com passa a la biòpsia
convencional–, cosa que permet loca-
litzar amb més exactitud el possible
dany hepàtic”, apunta José Manuel
Santabárbara, enginyer coordinador
d'AsciresLab.

Els responsables del projecte ja han
publicat la determinació de biomarca-
dors d'imatge, base d’HepaTools, a la re-

vista internacional Diagnostics. Així, a
partir de quatre seqüències avançades de
ressonància magnètica multiparamètrica
es valora la fibrosi, l'acumulació de greix i
la sobrecàrrega de ferro al fetge.

La definició d’aquests biomarcadors
suposa la validació preclínica de l’eina
HepaTools. El projecte segueix ara a la
fase de validació clínica amb pacients
diagnosticats amb fetge gras no alco-
hòlic, que Ascires desenvolupa en col·la-
boració amb l’Instituto de Investigación
Sanitaria (INCLIVA). “El nostre objectiu
és generar un algorisme informàtic que,
amb els biomarcadors que hem definit
i una sèrie de dades del pacient, contri-
bueixi a establir un diagnòstic precís de
la malaltia hepàtica”, detalla José Ma-
nuel Santabárbara.

Sobre Cetir Ascires  
L'equip mèdic català Cetir forma part
del grup biomèdic Ascires. D'arrels me-
diterrànies, per tecnologia aquest grup
és pioner a Espanya tant en Diagnòstic
per Imatge com en Medicina Nuclear i
Genètica Mèdica.

Amb una trajectòria de més de 60
anys, centra la seva activitat en el dia-
gnòstic de precisió i el tractament, i
anualment reinverteix una mitjana del
15% dels beneficis en R+D+I. Una rein-
versió que li permet la constant incor-
poració de l'última tecnologia i de
programari mèdic.

Cetir Ascires, pioners en biòpsies virtuals de fetge 
amb biomarcadors de desenvolupament propi

Acumulació de greix, inflamació 
o fibrosi són indicadors de patologia
hepàtica que ara es poden valorar 
a partir de biomarcadors de 
ressonància magnètica (RM)

L'objectiu és evitar que el pacient 
se sotmeti a la biòpsia convencional 
de fetge, que és invasiva 
i pot causar complicacions

L’abús del menjar ràpid i el sedentarisme ja són la causa principal de cirrosi al nostre país, 
per sobre de l’alcohol

www.cetir.com

Cetir Ascires ha estat un dels primers centres a introduir l'elastografia per ressonància magnètica a Catalunya.

L’equip mèdic és un dels pioners a
Catalunya en l’ús de l’elastografia de RM,
una tècnica innovadora per a mesurar 
la rigidesa del teixit hepàtic i detectar 
la fibrosi de manera precoç

Dos enginyers biomèdics d'Ascires revisen els biomarcadors desenvolupats a la plataforma HepaTools.



Una nit, el peix kiwi de la peixera de casa
se’l mira directament als ulls i se li reve-
la com una profecia. Atrapat fa temps en
un laberint de frustracions professio-
nals i personals, tip de tot el que l’envol-
ta i de la vida a què s’ha vist abocat, de-
cideix agafar les regnes i fugir endavant.
“Res no tornarà a ser igual”, pensa.

A la Sala Flyhard de Barcelona.

Teatre

La nit del peix Kiwi
Josep Julien

Miki Núñez ha publicat el seu tercer àl-
bum, 121 (Música Global), que permetrà
començar l’estiu amb alegria i aire fresc.
Tal com ha explicat el terrassenc en una
entrevista amb l’ACN, aquest treball s’as-
sembla més al seu primer disc que no pas
al segon. El primer, Amuza, era més ale-
gre, mentre que el segon, Iceberg, era més
trist perquè estava marcat per la covid.

Música

La catalana Laia Manzanares es posa en la
pell de la Carolina, una jove ingènua i en-
cantadora que coneix en Leo (Manolo
Solo) a través d’un xat. Ell és un home adult
que s’ha fet passar per un noi de 16 anys
i, enganyant-la, ha aconseguit quedar
amb ella en un parc de la ciutat. Però a me-
sura que en Leo la coneix, comença a sos-
pitar que potser no és tan inofensiva.

Pelis i sèries

La desconocida
Pablo Maqueda

121
Miki Núñez

Jules Ainaud
El centre de fotografia KBr de Barcelona, pertanyent a la

Fundació Mapfre, ha inaugurat una exposició que reivin-
dica el fotògraf francès Jules Ainaud. Sota el títol La Cata-
lunya de Jules Ainaud, la mostra recull fotografies fetes per

aquest artista entre el 1871 i el 1872 a casa nostra. I és
que Ainaud va visitar diversos punts de la geografia cata-
lana per capturar llocs d’interès amb la seva càmera. L’ex-
posició, comissariada per Jep Martí Baiget, està formada

per aproximadament 240 fotografies. Els interessats les
podran veure de prop fins al pròxim 3 de setembre.

B A D  G Y A LQUI ÉS?

ÉS FAMOSA PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Una violinista acabada de graduar rep
una proposta inesperada. Mentre passeja
de nit per Barcelona, fa cerveses amb els
amics i esquiva turistes, defuig la pre-
gunta: Ets prou bo per viure d’allò que es-
times? Ho estimes prou per malviure’n?
Fusta i resina és el primer llibre de la
col·lecció Brunzits, de l’editorial Colum-
na, capitanejada per Juliana Canet.

Llibres

Fusta i resina
Ofèlia Carbonell

|Amnesia
Un joc de terror en primera persona que situa els jugadors a la Primera Guerra
Mundial. Així és Amnesia: The Bunker, per a PC, PS 4 i 5, i Xbox One i Series X/S. 
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Ja fa més d’una dècada que el tret de sortida de la
temporada estiuenca a casa nostra el marca la pu-
blicació de l’anunci d’Estrella Damm. Agradi més o
menys, la marca de cervesa ha sabut consolidar la

seva idea de viure l’estiu “mediterràniament” i cada
any hi ha expectació al voltant de l’anunci, que ha

acabat sent gairebé un curtmetratge. Aquest 2023,
la marca ha sorprès amb una protagonista de luxe:

Bad Gyal (Vilassar de Mar, 1997). Alba Farelo, el
nom real d’aquesta artista urbana que ho està pe-

tant arreu del món, s’interpreta a ella mateixa al ví-
deo. En plena gira mundial, la cantant es troba a

Tòquio i la seva mànager li recorda que l’endemà
ha de ser a Londres. Bad Gyal, però, decideix des-

obeir els seus compromisos professionals per tor-
nar “a casa”. Dit i fet: del Japó vola a Barcelona, on la
seva “tripulació” l’espera per fer un passeig en cata-

marà. L’estiu de qualsevol mortal.

Famosos

Ser una de les artistes urbanes ‘top’
La seva popularitat no ha deixat de créixer en els últims anys

Protagonitzar l’anunci d’Estrella Damm
L’espot publicitari dona la benvinguda a l’estiu a casa nostra

Un tema comentadíssim
Hi ha hagut opinions de tot. Tothom hi ha volgut dir la seva
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

OBESITAT

El 65% dels sucres afegits que consumim diàriament
procedeixen d’aliments amb baixa densitat nutricional

NUTRIENTS

DENSITAT

PERCEPCIÓ

E S T I L S  D E  V I D A

iNUTRICIÓ
No és pas una notícia nova que els infants mengin més sucre
del compte, però sí que en mengin més del doble del que ne-
cessiten. Segons un estudi de la Universitat de Granada, publi-
cat per la revista científica Nutrients, els nens espanyols consu-
meixen 55,7 grams diaris de sucres afegits, més del doble del
que recomana l’Organització Mundial de la Salut. 

Amb aquestes dades, no és estrany que les xifres d’obesitat
infantil augmentin any rere any, perquè una alimentació abun-
dant en sucres lliures està associada a un risc més alt d’obesitat,
i també de malalties cardiovasculars. De fet, l’estudi revela una
dada encara més inquietant: els aliments amb una dosi alta de
sucres contenen poc valor nutricional. És a dir, que són aliments
dolços i prou, sense cap altra qualitat. 

L’estudi, que ha comptat amb la participació de 1.775 famí-
lies amb fills d’entre 7 i 12 anys, recomana revisar la dieta dels
menors i donar prioritat a aliments amb més densitat nutricio-
nal i menor contingut en sucres afegits. Els investigadors també
reclamen més compromís de la indústria alimentària a l’hora de
reformular els productes i informar les famílies.   

Massa sucre a la dieta infantil

Les xifres de sobrepès i d’obesitat infantil continuen
augmentant i tenen una prevalença del 23,3% i del 17% 

Les claus

Cal potenciar en la dieta infantil i juvenil aliments rics en
nutrients, com la llet, els cereals o els batuts naturals  

Les begudes energètiques, la rebosteria, el cacau en pols 
o els gelats no són aliments tan nutritius com ens pensem  
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